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Mobiele slachteenheden  -  Stand van zaken

De Europese Commissie werkt aan een kader om mobiele slachtinstallaties toe te staan 
binnen de hele Unie. Zo’n eenheid zou maximum drie runderen, zes varkens of zes 
eenhoevigen mogen kelen, in coördinatie en samenwerking met het uiteindelijk 
verwerkende slachthuis.

Zulke mobiele slachtinstallaties zijn onder andere in Zwitserland en Duitsland in gebruik. 
In Vlaanderen loopt al sinds 2017 een project van BioForum omtrent mobiele 
slachteenheden. Dat project vertrok van de vaststelling dat kleinere biokwekers 
onvoldoende biologische slachthuizen vonden, of met hun te kleine slachtgroepen niet in 
de reguliere slachthuizen terechtkonden.

In antwoord op een vraag om uitleg (nr. 2856) van collega Steenwegen stelde minister 
Demir in de commissie van 15 juli nog dat een echte uitrol van mobiele slachteenheden 
een versoepeling van de vereiste omgevingsvergunning vereist, alsook een voldoende 
grote markt om de installaties rendabel te houden.

1. In hoeverre meent de minister dat het kader dat de EU vooropstelt effectief een 
rendabel en werkbaar kader is voor de effectieve uitrol van commerciële mobiele 
slachteenheden in Vlaanderen?

2. Wat is de stand van zaken betreffende het lopende Vlaamse proefproject? In hoeverre 
is de Vlaamse decreetgeving en federale regelgeving al aangepast om een volwaardige 
uitrol mogelijk te maken indien Europa het licht op groen zet?
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1. Het Europees kader heeft betrekking op mobiele dodingsunits. In een mobiele 
dodingsunit worden de dieren enkel gedood. Ze worden niet verwerkt en versneden. 
Dat is wel zo in een mobiele slachteenheid waarrond het EIP (Europees 
Innovatieproject) van BioForum onderzoek deed. 
Mobiele dodingsunits worden meestal gebruikt om vee dat niet meer op de vrachtwagen 
naar het slachthuis kan of mag (bv. door pootproblemen), op het bedrijf te doden. 
Vervolgens worden ze naar het slachthuis vervoerd voor verdere verwerking. Deze 
dodingsunits hebben niet alleen voordelen op het vlak van dierenwelzijn: Voor de 
veehouder betekent dit immers dat dieren die anders geëuthanaseerd moeten worden, 
en dus 100% verlies betekenen, toch nog een economische waarde krijgen door de 
verkoop van vlees. Daarnaast kunnen mobiele dodingsunits er eveneens voor zorgen 
dat ook gezonde dieren een langdurig transport naar een verafgelegen slachthuis wordt 
bespaard als het slachthuis ver van de boerderij ligt. Op die manier worden lange 
transporten net voor de slacht vermeden en verhoogd het dierenwelzijn en mogelijk 
zelfs de vleeskwaliteit.
Tot 30 oktober 2020 liep er een publieke consultatie (zie Annex III to Regulation 
853/2004 https://ec.europa.eu/info/law/better-regulation/have-your-
say/initiatives/12353-Revision-of-specific-rules-of-food-of-animal-origin) van het 
Europese wetsvoorstel, die het wettelijke kader wil verduidelijken om het voor 
bedrijven eenvoudiger te maken om mobiele dodingsunits te gebruiken. Hierbij zouden 
tevens een aantal administratieve moeilijkheden die de mobiele slachteenheden nu 
ondervinden worden verholpen. Daardoor zal het ook rendabeler worden. Ik juich dit 
Europese initiatief dus absoluut toe.
Wel heb ik één belangrijke kanttekening bij het huidige wetsvoorstel: In het huidige 
kader is er geen mogelijkheid om mobiele dodingsunits te gebruiken bij kleine 
herkauwers. Er mogen maximaal drie runderen, zes varkens of zes éénhoevigen 
(paardachtigen) tegelijkertijd gedood worden. Gezien de specifieke Vlaamse situatie 
waarbij de slachtmogelijkheden voor kleine herkauwers in de oostelijke provincies 
nagenoeg onbestaande zijn, moet gekeken worden of dit ook kan uitgebreid worden 
naar evenhoevigen zodat naast rundveehouders ook schapen- en geitenhouders hier 
gebruik kunnen van maken. 

2. Eerst en vooral moet dus een verschil worden gemaakt tussen een mobiele dodingsunit, 
waar de dieren enkel worden gedood, maar niet verwerkt en versneden, en een mobiele 
slachteenheid, waar de gedode dieren ook worden verwerkt en versneden.  
Het door BioForum uitgevoerde EIP-project rond mobiele slachteenheden liep af op 31 
augustus 2019. Uit het project bleek dat mobiele slachteenheden maar rendabel zijn 
bij grotere aantallen dieren. Voor runderen, schapen en varkens bleek dit heel moeilijk 
realiseerbaar in Vlaanderen. In tweede instantie werd de piste voor pluimvee 
onderzocht, die wel rendabel en haalbaar bleek. 
In maart 2020 diende een veehouder/hoeveslager in het kader van innovatiesteun een 
dossier in bij het VLIF voor een subsidie voor een mobiele slachteenheid (MSE) voor 
pluimvee en konijnen. Ondertussen werd deze subsidieaanvraag goedgekeurd. Deze 
MSE is naar men hoopt in het voorjaar van 2021 operationeel. BioForum werkt hierbij 
samen met het Steunpunt Korte Keten en Innovatiesteunpunt. Ook de piste van de 
mobiele dodingsunit zal verder onderzocht worden. 
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Wat de stand van zaken van de Vlaamse en federale regelgeving betreft in relatie tot 
de mobiele slachteenheden, verwijs ik naar het antwoord dat collega Demir op 15 juli 
2020 in de Commissie voor Leefmilieu, Natuur, Ruimtelijke Ordening en Energie heeft 
geformuleerd op vraag om uitleg 2856. Aan de werkgroep mobiele slachteenheden 
wordt niet door mijn administratie geparticipeerd. 


